

PANGA MILITAARMATKARADA KÜTUSE- JA MOONALADU

KÜTUSE- JA MOONALADU

Piiritsooni Tehnilise vaatluse posti (TVP) alal on säilinud beeton-poolkelder mõõituduga umbes 3,5x4 m, mis oli esialgselt komandopunkt. Siin oli piirivalve telefonside õhu- ja kaabelliin. Hiljem aga kasutati seda väikse moona- ja kütuselaona. Arvatakse, et moonaladu lasti õhku.

2022. aasta maikuu leiti maastikuala metsast 2 tankitõrje kildmürsku O240 läbimõõduga 45mm. O240 hakati tootma 30.-ndatel aastatel. 45 mm tankitõrjekahuri kildmürsk O-240 (O-240A) oli paksuseinalise korpusega ja sütik KTM-1 hetktoimeline. Fugasstoime oli sel mürsul tühine, kuna lõhkelaengu energia läks korpuse killunemisele. Kildmürsk (Fragmentation, Oskolotšnõi snarjad) on paksu või kontrollitud killuneva korpusega ja suhteliselt väikese lõhkelaenguga, mille ülesanne on anda kildudele vajalik algkiirus.

Eesti territooriumil kehtestati nõukogude piiritsoon kaks korda: 1940. ja 1944. aastal. Piiritsooni reeglistik reguleeris ligi 50 aastat seal elavate inimeste igapäevaolu.

Piiritsoonis oli keelatud piirivalve tehniliste postide filmimine ja pildistamine. Piirivalves tuli topograafiliste, geodeetiliste ja geograafiliste uurimistöde tegemiseks end registreerida. Samas ei tundnud piirivalvurid huvi selle vastu, mida teadlased konkreetselt uurisid. Valvataval rannikul oli mere äärde minke keelatud.

Piirivalvurid jagati tinglikult kaheks: ajateenijateks ja ohvitserideks. NSV Liidus oli ajateenistus kohustuslik. Ajateenijale ei antud valida, millises väeliigis või piirkonnas ta aega teenib.

Piirivalvesse paigutati vaid poliitiliselt ustavaid kutsealuseid, kellel oli vähemalt keskharidus.

1968. aastani kestis teenistus piirivalves neli aastat, seejärel vähendati teenistuse aega aasta võrra. Piirivalvesse ei lastud teenima näiteks noormehi, kelle perekonnaliikmed elasid välismaal.



FUEL AND AMMUNITION DEPOT

A concrete semi-basement measuring approximately 3.5x4 m, originally a command post, survives in the area of the Border Zone Technical Observation Post (TOP). This was the site of the overhead and cable lines of the telecommunications network of the Border Guard. Later, however, it was used as a small ammunition and fuel depot. It is believed that the ammunition depot was blown up.

In May 2022, two 45 mm O240 anti-tank fragmentation projectiles were found in a forest in the landscape area. The O240 was first produced in the 1930s. The O-240 (O-240A) 45 mm anti-tank fragmentation shell had a thick case and an instantaneous KTM-1 primer. The payload effect of this projectile was negligible, as the energy of the explosive charge was used to fragment the case. A fragmentation shell is a projectile with a thick or controlled fragmentation case and a relatively small bursting charge designed to give the fragments the necessary initial velocity. The Soviet border zone has been established twice on Estonian territory: in 1940 and 1944. For nearly 50 years, the border zone's rules governed the daily lives of the people who lived there.



Filming and taking pictures of technical Border Guard posts was prohibited in the border zone. You had to register with the Border Guard to perform topographic, geodetic and geographical research. However, the border guards were not interested in

what the researchers were studying specifically.

The surveilled coast was closed off.

The border guards were divided into two categories: conscripts and officers. Military service was compulsory in the USSR. Conscripts were not given a choice of which branch or region they served in. Only politically loyal conscripts with at least a secondary education were assigned to the Border Guard.

Until 1968, service in the Border Guard lasted four years, after which it was reduced by one year. For example, young men whose family members lived abroad were not allowed to serve in the Border Guard.

СКЛАД ТОПЛИВА И ПРИПАСОВ

Первоначально служившее командным пунктом бетонное сооружение с полуподвалом размерами примерно 3,5x4 м сохранилось на территории поста технического наблюдения за пограничной зоной. Здесь проходила воздушно-кабельная линия для телефонной связи с пограничниками. Позднее здание использовалось как небольшой склад припасов и топлива. Участки вдоль берега были построены воздушные телефонные линии, с пронумерованными разъемами на каждом из 3-10 столбов для подключения телефонной трубки.

В мае 2022 года в лесу в ландшафтном заповеднике были найдены два бронебойных осколочных снаряда O240 диаметром 45 мм. Производство снарядов O240 началось в 1930-х годах.

45-миллиметровый бронебойный осколочный снаряд O-240 (O-240A) имел толстые стенки и взрыватель KTM-1 мгновенного действия. Фугасный эффект был незначительным, поскольку энергия заряда взрывчатого вещества использовалась для фрагментации оболочки. Осколочный снаряд (kildmürsk, fragmentation shell) – это снаряд с толстой или контролируемо разрушаемой оболочкой и относительно небольшим подрывным зарядом, предназначенным для придания осколкам необходимой начальной скорости.

Советская пограничная зона дважды вводилась на территории Эстонии: в 1940 и 1944 году. В течение почти 50 лет правила пограничной зоны определяли повседневную жизнь местного населения.

В пограничной зоне были запрещены фото- и киносъемка технических постов пограничной охраны. Для выполнения топографических, геодезических и географических исследований нужно было заранее зарегистрироваться в пограничной службе. При этом пограничников не интересовало, что именно изучают исследователи. На находившемся под наблюдением побережье запрещалось выходить к морю.

Пограничники делились на две категории: призывники и офицеры. В Советском Союзе военная служба была обязательной. Призывник не мог выбрать наиболее подходящий ему род войск и район прохождения службы. В пограничную охрану попадали только политически лояльные призывники с образованием не ниже среднего. До 1968 года служба в пограничной охране длилась четыре года, позднее она была сокращена на один год. В частности, молодым людям, члены семей которых проживали за границей, не разрешалось служить в пограничной охране.



MILITAARAJALOO PÄRAND 1914–1991. EESTI JA LÄTI
Ühise Eesti ja Läti militaariajaloo pärandiga saab tutvuda külastades 26. sajandi sõjajärgseks seotud paiku alates Eesti ja Läti vabariikide loomisest kuni Nõukogude Liidu kokkuvõrsemiseni ning iseseisvuse taastamiseni.

MILITARY HERITAGE 1914–1991. ESTONIA AND LATVIA
The common military heritage story of Estonia and Latvia can be experienced visiting military heritage sites of the 20th century from the Estonian and Latvian Wars of Independence until the collapse of the Soviet Union and restoration of independence.

<https://militaryheritagetourism.info>

See infostend väljendab autori vaadet. Programmi korraldusüksus ei ole vastutav selle eest, kuidas seda infot võidakse kasutada.

This info stand reflects the views of the author. The managing authority of the programme is not liable for how this information may be used.

Panga Areng MTÜ